
نياز ب�ه فرزندآوري ض�رورت جامعه امروز اس�ت 
كه به هي�چ عن�وان نمي ت�وان آن را ان�كار كرد. 
مهم ترين دليل آن هم جلوگيري از پيري جمعيت 
و گرفتار ش�دن در تله جمعيتي است. براي همين 
اگ�ر خانواده ها تش�ويق ب�ه فرزندآوري ش�وند، 
اين ضرورت مه�م انجام خواهد ش�د. تقريباً همه 
كارشناسان بر بد اجرا شدن قانون جواني جمعيت 
اذع�ان دارند و همي�ن مس�ئله گمانه زني هايي را 
ب�راي كاهش رش�د جمعي�ت مطرح كرده اس�ت.

 اين آمار است كه نشان مي دهد مسير درستي پيموده 
شده يا نه. كافي است نگاهي ب��ه آمار تولد در دو سال 
گذشته بيندازيد و آن را تا ب��ه امروز )در اين دو سال( 
مقايس��ه كنيد. كاملًا مش��خص است كه آيا قوانين 
تأثير  گذار بوده يا نه؟ البته مي توان تخصصي تر هم كار 
كرد، يعني اين آمار را دو سال، دو سال بررسي كرد تا 
به نتيجه بهتر و قطعي تري رسيد، اما اين آمار تا امروز 
در اختيار هيچ كس قرار نگرفته، به همين دليل برخي 
مدعي نتيجه بخش بودن طرح هاي تشويقي جمعيت 
هس��تند و برخي آن را انك��ار مي كنند، ام��ا واقعيت 
اين است كه بدون آمار و ارقام واقع��ي تمام آنچه در 
اين راستا بيان مي شود چيزي بي��ش از تحليل هاي 

ميداني نيست. 
 تحقيق�ات ميداني مبن�اي افزايش يا كاهش 

جمعيت!
غلامرضا حس��ني درميان، جمعيت شن��اس و عضو 
هيئت علمي دانشگاه فردوسي مشهد در گفت وگو با 
»جوان« درباره تحليل خود نسبت به روند فرزندآوري 
مي گويد: »بايد هر پنج س��ال يكبار سرشماري انجام 
شود، ام��ا آخرين سرشماري مربوط ب��ه سال 1395 
است، چراكه سال 1۴۰۰ سرشماري صورت نگرفته 
و فاصله  زمان��ي بين آخرين سرشم��اري )1395( تا 
سرشماري بعدي )1۴۰5( م��دت 1۰ سال مي شود. 
پس بايد در اين فاصله 1۰ ساله بايد داده ها را از طرق 
ديگري مثل تحقيقات ميداني روند افزايش يا كاهش 

جمعيت پيدا كنيم.«
او ادامه مي دهد: » بررسي ها نش��ان مي دهد كه روند 
رشد جمعيت ط��ي سال هاي اخير به ش��دت نزولي 
بوده است به ط��وري كه نرخ رشد جمعيت كش��ور از 
سال 1365 ت��ا 1385 از 3/9 ب��ه 1/6 كاهش يافته و 
در سال 1395 به 2/1 درصد و در سال 1۴۰۰ به ۰/6 
درصد رسيده است. به عبارت ديگر در عرض تنها پنج 
سال، نرخ رشد جمعيت كش��ور به ميزان 5۰ درصد 

كاهش يافته است.«
وی ادامه می دهد:»اخيراً تحقيق��ي را انجام داديم تا 
بررسي كنيم سياس��ت  صيانت از خان��واده و جواني 
جمعيت تا چه اندازه مؤثر واقع شده و پيامدهاي آن چه 

بوده است. اين تحقيق نشان داد در اجراي سياست ها با 
موانعي جدي داشته است؛ هم موانع در حوزه عامليت 
و هم اف��راد كه اين نظام تش��ويقي را مؤث��ر در تغيير 
نگرش آنها نشان نداد. متأسفانه بسترهاي اقتصادي و 
فرهنگي براي تغيير نگرش افراد در افزايش باروري به 

قدر كافي مهيا نيست.«
اين  جمعيت شناس می گويد:»اقدامات انجام شده را 
نيز در اين سال ها نبايد ناديده گرفت و نمي توان آنها 
را غيرمؤثر دانست، چراكه تا حدودي از شدت كاهش 
رشد جمعيت جلوگيري كرده است، اما ايده آل ما كه 
رسيدن به 2/5 فرزند به ازاي هر زن است نياز به يك 
همبستگي بسيار مؤثر بين بخش دولتي، خصوصي، 

بدنه اجتماعي و هماهنگي نهادهاي مختلف در جهت 
اين سياست است كه بايد به آن توجه شود.« 

 تصور يا آمار پنهان؟!
حس��ين مروت��ي، كارشن��اس و پژوهش��گر خانواده 
اما معتقد اس��ت كه سياست ه��اي افزايش جمعيت 
توانسته است خانواده هاي داراي دو فرزند را تشويق به 
داشتن فرزند سوم و چهارم كند. او در اين رابطه توضيح 
مي ده��د: »آمارهايي كه به دست من رسيده نش��ان 
مي دهد ك��ه در سال گذشته موارد تع��داد مواليد كه 
وجود داشتند از بچه هاي سوم به بعد درصدي افزايش 
داشته كه اينها به واسط��ه دلايل مختلف به خصوص 

قانون حمايت از قانون جواني جمعيت است.«

او ادام��ه مي دهد: »شاهد آن بوديم ك��ه سال 1۴۰1 
نس��بت به سال 1۴۰۰ رشد جمعيت كم شده بود كه 
بخش عمده آن طبيعي است، چراكه تعداد زناني كه 
در سن متداول فرزندآوري هس��تند، كم شده است. 
بنابراين طبيعي است كه با كاه��ش تعداد آنها تعداد 

مواليد هم كاهش پيدا مي كند.«
مروتي اظه��ار مي دارد: »به عقيده م��ن اگر قانون 
جواني جمعي��ت به صورت كامل اج��را شود روند 
افزايش جمعيت را به درستي رقم مي زند؛ چراكه 
بخش هاي مهم فرهنگي، اقتصادي و تس��هيلات 
اجتماعي ب��راي اقش��ار مختلف م��ردم در شهر و 

روستا دارد.«

اين اظهارات در حالي مطرح مي شود كه هيچ آماري 
مبني بر تحليل افزايش يا كاهش فرزندآوري منتشر 
نشده است. از طرفي مشاهدات ميداني نشان مي دهد 
كه خانواده ها علاقه اي به فرزندآوري ندارند، بنابراين 
چنين واكنش��ي جالب توجه است. به يك دليل مهم، 
زوج هايي كه هنوز صاحب فرزندي نشده اند به دليل 
اينكه طعم پ��در يا مادر ش��دن را بچش��ند، اقدام به 
فرزندآوري مي كنند تا اولين تجربه را كس��ب كنند، 
اما ماجراي فرزند دوم، سوم و چهارم كمي فرق دارد. 
بعد از آن ممكن است كه آمار فرزندآوري در خانه ها 
كاهش پي��دا كن��د، بنابراين اگر بنا بود مش��وق هاي 
فرزندآوري اثرگ��ذار باشد، اول آم��ار فرزندآوري در 
خانواده هاي تك فرزند را افزايش مي داد و نه فرزندان 

سوم و چهارم به بعد. 
 درجا زديم!

دكتر اسماعيل چراغي كوتيان��ي، عضو هيئت علمي 
مؤسسه امام خميني )ره(، كارشناس مسائل خانواده و 
جمعيت تحليل ديگري نسبت به فرزندآوري در يكي 
دو سال اخير دارد. او مي گوي��د: »تقريباً از سال، 9۴ 
شروع به تغيير سياست ه��اي جمعيتي كرديم و يك 
مقدار مش��وق ها را در اين زمينه افزايش داديم، از آن 
سال يك ارتفاع اندكي از نرخ باروري كل داشتيم و به 
نرخ جانشيني 1/9 رسيديم، اما مسئله اينجاست كه 
اين نوع رشدها ما را به جايي نمي برد. ما معتقديم كه 
عدد نرخ جانشيني بايد1/2 برسد. پس به هر ميزاني 
كه كمتر از آن باشد، يعني ما از برنامه عقب و در خطر 
هس��تيم. بنابراين نرخ 1/9 جانشيني در سال 139۴ 
اصلًا وضعيت جالبي نيست، چراكه ما به نقطه حداقلي 

مطلوب هم نرسيده ايم.«
او ادامه مي دهد: »اگر بخواهيم منصفانه با اين مسئله 
مواجه شويم، بايد گفت تنظيم برنامه افزايش جمعيت 
داشتيم، اگر چه ما را به نقط��ه مطلوب فرزندآوري و 
افزايش جمعيت نرساند، اما سبب شد تا نرخ رشد كمي 
ثابت بماند. به نظر من روال سابق مي توانست ما را به 

پايين تر از اين نرخ جايگزيني هم برساند.«
چراغي كوتياني درباره پيامدهاي كاهش نرخ مواليد 
مي گويد: »بيش از يك دهه از تمام تلاش ها و طرح ها 
و مصوبات در جهت افزايش جمعيت مي گذرد، اما 
هنوز در همان نقطه خطري ايستاده ايم كه سال 9۰ 
درباره اش صحبت مي كرديم. كه همان مشكلاتي 
كه پيش تر درباره آن صحبت مي شد، مثل افزايش 
جمعيت سالمندي، مشكلات تأمين نيروي انساني 
جوان و فع��ال و همچنين مش��كلات فرهنگي و. . . 
پابرجا مانده است؛ مس��ئله اي كه نش��ان مي دهد 
برنامه هاي م��ا در اين يك دهه كام��ل نبوده است، 
چراكه نتوانس��ته ايم در جهت افزايش فرزندآوري 

گام برداريم.«

66 سال  است كه قرار است تعطيلات دانش آموزان تغيير كند، اما هر بار اين پرونده به بايگاني آموزش  و  پرورش سپرده شده است
حالا اين موضوع باز هم مطرح شده است

تغيير تعطيلی مدارس پيش شرط هاي زيادي دارد

ایران با پول بچه دار نشد!
 كارشناسان جمعيت در گفت و گو با »جوان« گفتند كه مشوق های مالی شامل پول، زمين و خودرو 

نتوانسته جمعيت را  جوان كند اما تأكيد كردند كه احتمالاً مانع از بدتر شدن اوضاع شده است

شروع س�ال تحصيلي 

محیا حسینی
هم�راه ب�ا آغ�از فصل   گزارش  2

و  ب�رف  سرماس�ت، 
يخبندان از يك سو و آلودگي ش�ديد هوا از سوي 
ديگر مدارس را ب�ه تعطيلي مي كش�اند. هر چند 
مسئولان آموزش و پرورش مي گويند كه مدارس در 
اين روزها تعطيل نيست و به صورت مجازي برگزار 
مي ش�ود، ام�ا همين آم�وزش مج�ازي ني�ز كم و 
كاستي هاي بسيار زيادي دارد كه عملًا در برخي از 
موارد با تعطيلي تفاوت چنداني ندارد. دو روز پيش، 
رئيس پژوهشگاه مطالعات وزارت آموزش و پرورش 
درباره احتمال تغيي�ر تقويم آموزش�ي مدارس و 
پيش بين�ي تعطيلات زمس�تاني س�خن ب�ه ميان 
آورده است، طرحي كه طي ساليان متمادي از زبان 
مسئولان شنيده مي ش�د، اما به دليل نواقصي كه 

داشت به مرحله اجرا نرسيد. 

موض��وع تغيير زم��ان تعطي��لات مدارس كش��ور از 
موضوعات قديمي نظام آموزشي كش��ور است كه هر 
چند وقت يكبار توسط مس��ئولان مط��رح مي شود. 
تعطيلات گاه و بي گاه مدارس به دليل شرايط نامناسب 
آب و هوايي ك��ه تع��داد روزهاي آن هم كم نيس��ت 
سبب شده فرآيند آموزش با كندي يا حتي توقف مواجه 
شود، در چنين شرايط��ي تغيير تقويم آموزشي امري 
اجتناب ناپذير به نظر مي رسد، اما آيا همه جوانب اجراي 
آن از سوي مسئولان آموزش و پرورش ديده مي شود؟

  آغاز طرح مطالعاتي تغيير تعطيلات تابستاني 
مدارس

روز يك شنبه، علي محبي، رئيس پژوهشگاه مطالعات 
وزارت آموزش و پرورش درباره احتمال تغيير تقويم 
آموزشي مدارس و پيش بيني تعطيلات زمس��تاني 
گفت: »طرح ساماندهي تعطيلات با بررسي برخي 
پژوهش ها تدوين شده بود و هم اكنون نيز پژوهشگاه 
مطالعات آموزش و پرورش، يك طرح پژوهش��ي را 
در اين رابطه آغاز كرده اس��ت.« او ادامه داد: »يكي 
از خروجي هاي آزمون »تيم��ز و پرلز« اين است كه 
زمان آموزش در ايران در مقايسه با ساير كشورهاي 

جهان پايين ترين است؛ يعني حدود 6۰ درصد زمان 
آموزش ساير كشورها را داريم، وقتي زمان آموزش كم 
باشد نمي توان توقع كيفيت آموزش را داشت.« رئيس 
پژوهشگاه مطالعات وزارت آموزش و پرورش در پاسخ 
به اين پرسش كه آيا در ساير كشورها تعطيلات كمتر 
از ايران است، گفت: »نمي توان اينگونه ادعا كرد، اما 
آنها ساعت آموزشي بيشتري را نسبت به ايران دارند، 
به عنوان مثال در چين و امريكا ساعت آموزشي يعني 
ساعت حضور دانش آموزان در مدارس دو برابر ايران 
است.« محبي با اشاره به اينك��ه در گذشته ساعت 
آموزش مدارس را ب��ه دلايل مختلف ك��م كردند، 
عنوان كرد: »ي��ك برنامه مطالعات��ي در دستور كار 
پژوهشگاه مطالعات وزارت آموزش و پرورش است 
و طرحي را هم مركز پژوهش هاي مجلس با عنوان 
ساماندهي تقويم آموزشي انجام داده كه به مجلس 
ارائه شده است، در اين طرح ب��ه دنبال تنوع در آغاز 
سال تحصيلي با توجه به شرايط اقليم هاي مختلف 

در كشور هستند.«
 طرحي به قدمت 66 سال

براي نخستين بار طرح تعطيلات زمستاني و كاهش 
تعطيلات تابستاني مدارس در سال 1336 و از سوي 
وزارت فرهنگ مطرح شد، اما آن زمان توافق برسر آن 
وجود نداشت و همين امر ه��م سبب شد كه تا سال 
۷5 مسكوت باقي بماند، اما سال 13۷5 قرار شد 1۰ 
روز در ميانه زمستان تعطيل باشد كه باز هم به دليل 
موفق نبودن طرح به بايگاني آموزش و پرورش رفت. 
براساس اين طرح، دانش آم��وزان 15 روز زودتر و در 
ميانه شهريورماه، سال تحصيل��ي را آغاز مي كردند 
تا تعطيلات زمستاني، خللي در آموزش ايجاد نكند. 
پس از آن شوراي عالي آموزش و پرورش، پيش��نهاد 
ساماندهي تعطيلات تابستاني دانش آموزان و احتمالاً 
كاهش آن را مورد بررسي قرار داد و با ارسال نامه اي به 
پژوهشكده تعليم و تربيت خواست به مطالعه بيشتر 
درباره اين طرح بپردازد. اين طرح هنوز پس از سال ها 
سكوت اكنون با شروع آلودگي ه��وا بار ديگر مطرح 
شده است. حال مشخص نيست سرنوشت اين طرح 

كه 66 سال قدمت دارد به كجا ختم شود. 

 تغيير تقويم آموزش�ي م�دارس چگونه بايد 
باشد؟

از يك سو اصلاح تقويم آموزشي مدارس مورد استقبال 
برخي از مسئولان و كارشناسان آموزش و پرورش قرار 
گرفته و از سوي ديگر نگراني هايي مبني بر وارد آمدن 
ضربه به روند آموزشي مدارس در پي عدم برنامه ريزي و 
اجراي مناسب آن وجود دارد. اصلاً اگر قرار باشد اين طرح 
به اجرا برسد چگونه بايد باشد؟ در اين رابطه اميرحسين 
سلطاني فلاح، قائم مقام جمعي��ت فرهنگيان جوان به 
»جوان« مي گويد: »طبيعي است كه وقتي دانش آموزان 
سه ماه به مدرسه نمي روند و فرآيند آموزش در اين بازه 
زماني طولاني براي آنها قطع مي شود، اطلاعات ذهني و 
فرآيند تجزيه و تحليل شان مختل خواهد شد. به همين 
دليل با آغاز مهرماه و شروع سال تحصيلي جديد، اين 
چالش خودش را نش��ان مي دهد، تا جاي��ي كه عمده 
معلمان مي گويند نياز به صرف زماني براي مرور بر سال 

تحصيلي گذشته دانش آموزان دارند.«
او ادامه مي دهد: »اگر كشورهايي مثل آرژانتين، هند، 
دانمارك، تركيه و امريكا را در رابطه با تعطيلات مدارس 
مورد مطالعه قرار دهيم، مي بيني��م كه نرخ تعطيلات 

در مدارس آنها خيلي تفاوتي با يكديگ��ر ندارد، منتها 
پراكندگي اي��ن تعطيلات به صورت معن��اداري با هم 
متفاوت است. ما نيز بايد براساس زيست بوم جغرافيايي 
كشورمان كه اقليم متفاوتي دارد، نسبت به پراكندگي 

تعطيلات مدارس تصميم گيري كنيم.«
سلطاني فلاح به تعطيلات گاه  و  بيگاه  طي سال تحصيلي 
نيز اشاره مي كند و مي گويد: »سال تحصيلي در كشور ما 
از مهرماه تا خردادماه تعيين شده كه در اين 9 ماه، گاهي 
تعطيلات ديگري چون آلودگي هوا، بارش شديد برف و 
مسائلي غيرقابل پيش بيني نيز رخ مي دهد، بنابراين ما 
يك چالش عظيم در آم��وزش و پرورش داريم كه اصلًا 
تعطيلات را چگونه مديريت كنيم؟ حال آن چيزي كه 
امروز به آن فكر مي شود، اين است كه چه كار كنيم اين 
تعطيلات را پخش كنيم تا م��دارس در شرايط بهتري 

داير شود.«
قائم مقام جمعيت فرهنگيان مي گويد: »فصل زمستان در 
اهواز و آذربايجان شرقي با يكديگر تفاوت بسيار زيادي 
دارد؛ دانش آموزي كه در مراغه زندگي مي كند، نمي تواند 
در برف و بوران به راحتي خود را سر كلاس درس برساند، 
اما دانش آموزي كه در بندرعباس است با چنين مشكلي 

مواجه نخواهد بود. از طرفي فصل تابستان در بندرعباس 
و آذربايجان شرقي كاملًا متفاوت است. به همين دليل 
پيش بيني اينكه تعطيلات با چه پراكندگي در اقليم هاي 
مختلف ايجاد شود يك بحث جدي در آموزش و پرورش 

است كه بايد مورد مطالعه و بررسي قرار گيرد.«
 تغيير تعطيلات تابس�تانه يعني تغيير زندگي 

مردم
سلطاني فلاح با اشاره به اينكه نبايد اين طرح با آزمون و 
خطا اجرا شود، مي گويد: »ما وقتي مي خواهيم در حوزه 
آموزش و پرورش تصميم گيري كنيم بايد همه جوانب را 
درنظر بگيريم، چراكه خانواده را تحت تأثير قرار مي دهد. 
مثلًا پ��در و مادر ي��ك فرزند دانش آم��وز حتي ساعت 
خواب خود را با ساعت خواب فرزندش تنظيم مي كند 
و برنامه ريزي مسائل مربوط به زندگي اش، حول محور 
تحصيل او صورت مي گيرد. به همين دليل تأثير آموزش 
و پرورش يك تأثير شگفت انگيز در زندگي مردم است 
به همين دليل قطعاً تصميم گيري كه مي شود بايد چند 

بعد را پوشش دهد.«
او ادامه مي دهد: »براي تغيير تقويم آموزشي بايد حتي 
مدل سنجش و پذيرش در كنكور هم مدنظر قرار بگيرد. 
يعني اينطور كه اگر بناست تراكم و پراكندگي تعطيلات 
را تغيير بدهيم، حتماً باي��د مدنظر داشته باشيم كه هر 
مدل تعطيلي ك��ه داريم در تاريخ مش��خصي درس ها 
تمام شده باشد ت��ا بتوان آزمون هماهنگ كش��وري را 

برگزار كرد.«
قائم مقام جمعيت فرهنگيان در پايان تأكيد مي كند: 
»آموزش و پرورش تصميمي كه براي آغاز كار مدارس 
يا تعطيلات آن اتخاذ مي كند، حتماً بايد يك نسبت 
مشخصي با سلسله نظام مسائل اجتماعي نيز داشته 
باشد تا بتوان��د بهترين تصمي��م و بهترين پوشش را 
بگيرد. اينكه بخواهد به صورت مستقل هر تصميمي 
را بگيرد، قطعاً بهترين تصميم نيست. بهترين تصميم 
زماني خواهد بود كه همه دستگاه ها اين مسئله مهم 
را بپذيرند كه آموزش و پرورش نهادي است كه تأثير 
خود را روي همه دستگاه ها مي گذارد، پس بهتر است 
پاي صحبتش بنش��ينند و مس��ائل اين چنيني را با 

يكديگر حل كنند.«

  مدير عامل سازمان مديريت ميادين ميوه و تره بار شهرداري تهران 
از بهره برداري 1۰ بازار ميوه و تره ب��ار در شهر تهران تا پايان ماه جاري 

خبر داد. 
  مدير نظارت و ارزيابي عملكرد معاون��ت رياست جمهوري در امور 
زنان و خانواده از تهيه اطلس وضعيت زنان و تنظيم اولويت هاي حوزه 

بهداشت و سلامت زنان و خانواده خبر داد. 
  شهردار منطق��ه 16، از بازپس گيري ملك 3ه��زارو6۰۰ متري به 
نفع شهرداري به ارزش 3 هزار ميليارد تومان پس از 2۷ سال از يكي از 

نهادهاي بانكي خصوصي به نفع شهرداري منطقه خبر داد. 

نگهبانان حریم هاي جامعه
نگهداري از اشيا  و اموال مردم، تلاش بر نظافت شهر و پاكيزگي، مراقبت 
از ماشين ها و اموال مردم، كاري زشت و دون مرتبه، بي كلاس، افُت، ضايع 
است؟! حالا فكر كنيم چنين كاري اصلاً شغل نباشد، چنين رفتار و برنامه اي 
بي عقلي و نادان��ي است؟ خيلي كار خنده دار و جنوب شهري محس��وب 
مي شود؟ اگر كسي براي امنيت يك محله از صبح تا به شب كشيك بدهد و 
اسباب ترس و دفع دزدان و نامردمان بشود، بايد تقدير شود يا چون زحمت 
زيادي دارد و خيلي نايس و كول و لذت بخش نيست، بايد به مضحكه گرفته 
شود؟ اگر مردماني در خيابان ها دير وقت تا به صبح مشغول  جمع آوري زباله 
و زدودن چهره شهر از فضولات باقي مانده از آدم هاي سربه هوا و دماغ گنده 
شوند، خيلي اتفاق مسخره اي است؟! چون هيچ كس حاضر نيست براي رفع 

اسباب بيماري كه ديگران توليد مي كنند، خود را به خطر بيندازد. 
مرز سفاهت و حماقت با عقلانيت و شرافت مرز بس��يار باريكي است. اگر 
عده اي در مرزها تا به صبح در مناطق سخت و صعب العبور از امنيت كشوري 
مراقبت كنند، كار ابلهانه اي انجام مي دهند، چون ساكنان شهر خود داراي 
عقل و توان و شعور هستند و نياز به زحمت انداختن ديگران نيست؟ اصلًا 
مگر در خيابان اگر كس��ي يا ناكس��ي قصد سرقت و غارت اموال مردم را 
داشت، لازم است مانع شد و خود را به دردسر انداخت؟ چرا ماجراجويي 
متجاوز نسبت به اين كار علاقه زياد و اصرار جدي دارد، چرا بايد وارد چرخه 
خشونت شد يا عده اي را براي تأمين امنيت اموال ديگران به كار گماشت، 

آن هم با وجود يك چنين نگاه تحقيرآميزي؟! 
حس��ودها يا بي عرضه ها وقتي تلاش جدي ديگراني را ب��راي رسيدن و 
دست يافتن به هدفي مي بينند، شروع مي كنند به مسخره كردن و دادن 
لقب هاي زشت به مجاهدان و زحمت كشان. حتي در يك مجموعه علمي 
و آموزشي اگر دانش آموز و دانشجويي در درس خواندن ممارست و تمركز 
زيادي نشان دهد، حتماً او را به صفت حيواني صدا مي كنند كه لابد لايق 

خودشان است. 
اگر چنان آدم هايي ك��ه عقل معاش ندارند تا اهمي��ت امنيت و نظافت و 
امثالهم را درك كنند، صاحب قلم بش��وند و مواظبت بر دزدي ناموس و 
دريده شدن عفت و حيا  را حجاب باني بخوانند چه وضعيت خطرناكي بر 

جامعه حكفرما شده است. 
طمع انسان هاي هوس باز و شياد كه دوست دارند به هر سو بنگرند و سرمايه 
خدادادي دختران و زنان را با چشم و غير چشم غارت كنند، ترس ندارد؟ 
خيلي احتمال بچگانه و ساده انديشانه اي است؟ در شهر و دياري كه دلاوري 
و غيرت بر امنيت را مس��خره كرده و براي اهالي اين شرافت زبان درازي 
مي كنند، نبايد شمشير كشيد، شمشير قلم و قانون؟! شمشيري كه زبان 

ابلهان و خيره سران را كوتاه كند و بر دهان آنها مهر بزند؟!
همه كشورها و ممالك به حسب دلايل خاص خود واجد عناصر آشوبگر، 
جامعه ستيز و گستاخ هس��تند، اما اگر اين آدم ها از مطبوعات و رسانه ها 
سردرآوردند، چ��ه بايد كرد؟ زنان شريف و محترمي از دلس��وزي بر تاراج 
دارايي زيبايي و عفت دختران شهر تهران وارد عمل شده اند، بعد عده اي آنها 
را حجاب بان خطاب كنند تا تحقير  و لكه دار شوند، بلكه دست از اين همت و 
بلندنظري بردارند. مردمان آزاده و فرزانه چنين وضعيتي را نبايد تحمل كنند 
و با صداي بلند، قلم رسا و دست قاطع قانوني بايد مانع از توحش ژاژخايان و 
هرزه نويس ها در قبال حافظان بهشتي و رزمندگان امنيت فرهنگي شوند. 
آمر به معروف و ناهي از منكر فقط با چاقو و قمه به قتل نمي رسد، استفاده از 
واژه هاي سبكسرانه و بي بنيادي كه مي خواهد ارزش زدايي انساني بكند از 
ضربات جسمي و مادي سخت تر و خطرناك تر است.  بازي با كلمات و آواي 
واژه ها براي اطفال و كودكان تازه به زب��ان آمده هيچ عيب و ايرادي ندارد، 
ولي براي عاقله مردها و زن ها كريه و تأسف بار است. هيچ منطق و استدلال 

دلسوزانه اي اجازه ندارد حريم خانواده ايراني را به بازي بگيرد. 
مدتي است واژه آراي��ي سخيفي به اسم حجاب بان در فض��اي رسانه اي و 
فرهنگي كشور تكرار مي شود، اما اينكه چه كسي اولين بار اين كلمه را جعل 
كرده است، مهم نيست. مهم اين است كه حجاب مرز تفاوت مرد و زن است. 
حجاب دستور خداوند است كه نگهباني از آن زير عرش خدا عزت در دنيا 
و آخرت مي آورد. حجاب شاخص و علامت به رسميت شناختن زوجيت 
انسان است. اگر براي ازدواج مرد با زن مقدمه اي باشد، اولين مقدمه وجود 
حجاب در جامعه است. حجاب هم براي مردان است هم براي زنان. بازي با 
احساسات دختركان و نوجوانان پرشور و نشاط ايراني بوي خون مي دهد. 
پوشاندن زيبايي ها و ارزشمندي ها يك رفتار كاملاً عقلاني و هوشيارانه است 
پس اگر دزدان هوس باز چنين امري را به سخره بگيرند، لابد بايد دلاوران و 
جانباختگان بر سر امنيت دين و ناموس و مملكت، اين اشرار صاحب قلم و 

تريبون را زودتر بشناسند و دفع شر كنند. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک
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مجيد احمدي، فعال فرهنگي

مددجویان روستایي 2 نفر به بالا
 صاحب »خانه« مي شوند

بناب�ر اظه�ارات رئي�س كميت�ه ام�داد ت�ا پاي�ان س�ال تمامي 
مددجويان روس�تايي دو نف�ر به ب�الا صاحب خانه خواهند ش�د 
و ديگ�ر در روس�تاها مددج�وي بي مس�كن نخواهي�م داش�ت. 
سيد مرتضي بختياري، رئيس كميته امداد امام خميني )ره( گفت: با 
تلاش ها و برنامه ريزي هاي صورت گرفته تا پايان سال تمامي مددجويان 
روستايي دو نفر به بالا صاحب خانه خواهند ش��د و ديگر در روستاها 
مددجوي بي مسكن نخواهيم داشت.  وي افزود: يكي از نكاتي كه بسيار 
ارزشمند و قابل توجه است، اين است كه با اينكه وضعيت اقتصادي و 
معيشتي مردم در اين سال ها دچار سختي و تنگنا شده و تورم افزايشي 
بوده است، اما نه تنها كمك هاي مردمي به كميته امداد روندي كاهشي 
نداشته، بلكه كمك هاي مردم سال به سال رو به افزايش بوده است كه 

نشان از دينداري و همراهي و همدلي مردم دارد. 
بختياري در ادامه ب��ا بيان اينكه يك��ي از اولويت ه��اي كميته امداد 
امام خمين��ي )ره( توانمندس��ازي مددجويان اس��ت، تصريح كرد: در 
سال جاري حدود 1۰۰ هزار نفر از مددجويان تحت پوشش كميته، با 
كمك ها و برنامه ريزي هاي صورت گرفته در امر اشتغال به توانمندي 
رسيده و تا پايان سال از تحت پوشش كميته امداد خارج خواهند شد. 
رئيس كميته امداد امام خميني )ره( به يكي ديگر از دستاوردهاي اين 
كميته اشاره كرد و گفت: حمايت ه��اي كميته امداد صرفاً كمك هاي 
مادي و اقتصادي نيس��ت، بلكه سعي كرده علاوه ب��ر تأمين نيازهاي 
مادي، حمايت ه��اي معنوي از مددجوي��ان داشته باش��د، از جمله با 
حمايت ها و اقدامات صورت گرفته تعداد قابل توجهي از مددجويان ما 
رتبه هاي برتر در كنكور را كسب كرده و تعداد قابل توجهي در دانشگاه 
فرهنگيان و نيز وزارت آموزش و پ��رورش پذيرفته شده اند و البته كه 
حمايت هاي تحصيلي ما همچنان از اين دسته از مددجويان مس��تعد 

ادامه خواهد داشت. 

  جوان

رئيس شوراي اسلامي ش�هر تهران گفت: ما از شركت هاي 
توليد كننده اتوبوس خواس�تيم هزار دس�تگاه اتوبوس را 
براي ما فراهم كنند و ما هزينه آن را نقداً پرداخت كنيم، اما 

متأسفانه اين امكان را نداشتند. 
مهدي چمران، رئيس شوراي اسلام��ي شهر تهران، درباره واردات 
اتوبوس از خارج كش��ور گفت: اولوي��ت ما اين نيس��ت از خارج از 

كش��ور اتوبوس وارد كنيم، اما امروز كه اتوبوس نداريم، مجبوريم 
از كشورهاي ديگر اتوبوس وارد كنيم.  وي افزود: ما از شركت هاي 
توليد كننده اتوب��وس خواستيم كه هزار دستگ��اه اتوبوس را براي 
ما فراهم كنند و ما هزينه آن را نق��داً پرداخت كنيم، اما متأسفانه 
اين امكان را نداشتند، چراكه دولت قب��ل، 1۰ سال هيچ اتوبوسي 
از آنها خريداري نكرده بود.  چمران خاطر نش��ان كرد: يكي از اين 

اتوبوس سازان گفت مي توانند 2۰۰ تا 25۰ تا را فراهم كنند و آن را 
هم تأمين كردند و مدير عامل همان شركت شب عيد با بنده تماس 
گرفت و گفت ما 5۰ اتوبوس ديگر را هم فراهم كرديم كه مي توانيد 
آن را از ما بگيريد، اما متأسفانه تهران آنق��در وسيع و بزرگ است 
كه 5۰ اتوبوس به جايي نمي رسد و كس��ي آن را نمي بيند و حس 
نمي شود.  رئيس شوراي اسلام��ي شهر تهران ادامه داد: امس��ال 

هم خوشبختانه همان كارخانه به تعهد خ��ود عمل كرده و ماهانه 
5۰ دستگاه را تحويل مي دهد، اما باقي كارخانه ها اين رقم را كم و 
زياد مي كنند.  به گزارش فارس، وي با اشاره به عمر 8 الي 1۰ ساله 
اتوبوس ها افزود: امروز ما بايد 9هزار دستگاه اتوبوس داشته باشيم كه 
از اين 9 هزار دستگاه 2هزار دستگاه بيشتر نداريم و ۷هزار دستگاه 

كمبود اتوبوس داريم و اين براي مردم دردآور و سخت است. 

چمران: اولويتمان  خريد اتوبوس از خارج نيست، اما مجبوريم
  از شهر


